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Kultur- og Fritidsforvaltningen (KFF) var afsender på aftenens 

møde, hvor de ønskede inputs fra borgere på Christianshavn til den 

kommende Kulturhus- og biblioteksplan.  

Mødet startede med en kort introduktion og baggrundsinformation. 

Det blev nævnt, at der på nuværende tidspunkt er 31 kulturhuse og 

20 biblioteker i Københavns Kommune, og at KFF afholder 

borgermøder på tværs af alle bydele.  

KFF havde planlagt en ramme for borgermødet, hvor de fremmødte 

kunne skrive alle betragtninger og ønsker ned på papirer fordelt 

ud på bordene, men der var større opbakning til en åben samtale i 

plenum, hvor borgere kom til orde ved håndsoprækning. KFF 

understregede, at det lokale synspunkt var vigtigt, og borgerne 

blev opfordret til at komme rundt i alle hjørner.  

Herunder opsummeres borgernes pointer i hoved- og underpointer: 

Biblioteket på Christianshavn kritiseres for primært at henvende 

sig til børn og børnefamilier – ”det er blevet en legeplads” 

Forbehold: Der var mangel på børnefamilier blandt de fremmødte, og der 

kom således ikke tilkendegivelser direkte fra denne målgruppe. 

• Det store fokus på børn skubber andre målgrupper væk pga. 

larm, pladsmangel og fravalg af indhold rettet andre 

målgrupper. 

• Børn og børnefamilier anerkendes som vigtige brugere af 

biblioteket, men tiltrækningen af børn skal ikke ske på 

bekostning af at skubbe andre målgrupper fra sig. 

• Voksne vil også gerne bruge biblioteket som et samlingspunkt, 

men der er ikke nok arrangementer, der henvender sig til et 

voksent publikum.  

Ønske om profilbiblioteker og større grad af differentiering  

• Man vil gerne føle sig talt til/kunne se lokalområdet 

repræsenteret på det lokale bibliotek. 

• Udstillinger med de samme bøger på tværs af alle biblioteker 

frakobler biblioteket fra dets lokale placering og overser 

målgruppen.  



• Udstillinger og andet momentant indhold bør repræsentere 

lokalmiljøet og forholde sig til spørgsmål om aktualitet.   

• Der efterspørges mere betjening og bibliotekarer med lokalt 

kendskab. 

• Ombygningen møder kritik, fordi den bl.a. har resulteret i, 

at der er færre fysiske bøger og reoler, som var med til at 

skabe atmosfære.  

• Mangel på fysiske bøger er et problem og hindrer muligheden 

for at gå på opdagelse og få inspiration på selve 

biblioteket.  

Midler til KUBI-området hænger ikke sammen med 

befolkningstilvæksten 

• Der er kommet 150.000 flere københavnere til det samme antal 

biblioteker og kulturhuse, og derfor bør der afsættes flere 

midler til udviklingen af de tilbud (ikke faktatjekket).  

• Københavns Kommune er en af de kommuner, der bruger færrest 

penge på biblioteker pr. indbygger (ikke faktatjekket).  

Ønske om medbestemmelse gennem brugerbestyrelser på biblioteker og 

i kulturhuse  

• Der er bred opbakning til ønsket om bruger- 

/borgerbestyrelser – f.eks. ønskes det i det kommende 

vandkulturhus på Papirøen.  

• Nogle kulturhuse har faste arrangementer, hvilket i sig selv 

er fint, men der er en oplevelse af, at det også kan blive 

mere for arrangements skyld i sig selv og ikke orienterer sig 

mod brugerne – det kan en brugerbestyrelse hjælpe med at 

undgå. 

• Der opfordres til samarbejde eller kig til f.eks. 

Christianshavns Beboerhus, som fungerer rigtig godt som 

borgerdrevent samlingspunkt – ”det er underordnet for 

brugerne, hvem der styrer huset”. 

Kulturhuse skal mere end at tilbyde arrangementer – det skal være 

et samlingspunkt for alle  

• Et kulturhus skal være et samlingspunkt for alle 

aldersgrupper, og det skal være et rart sted at være.  

• Der skal tænkes særligt over tilgængelighed og universelt 

design, så alle mennesker får mulighed for at benytte 

kulturhuset.  



• Der skal være nok fysisk plads, så både børnefamilier med 

flyverdragter og den studerende med computer kan besøge 

kulturhuset samtidig. 

• Forpagtning af caféer i kulturhuse kan ikke løbe rundt, som 

det er nu. 

o Man bør tage højde for den fysiske placering af 

kulturhuse og forholde sig til, hvad det enkelte 

kulturhus bør tilbyde af forplejning. 

o Det skal være muligt at kunne drikke en kop kaffe/te i 

kulturhuset.  

o Tekøkkener med mulighed for at varme drikke og spise en 

madpakke kan være en idé, hvis der ikke er mulighed for 

en forpagtet café. 

 

Borgermødet er led i en bred involvering, og senere i processen 

vil der komme mulighed for yderligere borgerinddragelse, når alle 

input er kondenseret til en række overskuelige politiske 

pejlinger. Alle input blev noteret af KFF og samles til bunke til 

den videre arbejdsproces i udviklingen af den kommende KUBI-plan, 

som forventes at skulle godkendes i Q4 2024.  


